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Click here if you are having trouble viewing this message.

EN - FR

To:
ETUCE Member Organisations
HERSC Members

For information to: Members of the ETUCE Committee

Dear Colleagues,

On 24-25 May, in Paris, a Ministerial Meeting will take place about the future of the Bologna Process on
higher education with the participation of the ministries or representatives of the ministries of 48

countries.

You can find more information about the Bologna Process here:

http://ec.europa.eu/education/policy/higher-education/bologna-process_en

As a preparation to the ministerial meeting, wherein ETUCE’s delegation will also participate we have

been doing the following work:

We were involved in the drafting of the Paris Communique which will be adopted by the ministers

in Paris, and we worked to ensure that university staff has a prominent role in the text;

We will present a report (find it here) to the meeting with the help of a drafting team of the ETUCE

Higher Education and Research Standing Committee.

Both the report and our  Call (find it here) highlights demands of education trade unions from the

future of the Bologna Process, such as:

1. The better protection of academic freedom as one of the fundamental values of the Bologna process;

2. The importance of greater core public investment in higher education and research;

3. The need to ensure a supportive working environment for staff, including improved job security and
working conditions, and

4. A call for better recognition of teaching in higher education.

We will also hold a Press Conference on 23 May jointly with the French trade unions, before the

Paris Ministerial Meeting, in order to make the trade unions’ demand visible in the media. Before

the Press conference, we will publish the attached Call and Report.

We kindly ask you to give further visibility to our work before 23 May by

Sending our Report and Call to your ministry dealing with higher education;

Publishing the Report and Call on your website on 23 May.
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Thank you for your cooperation.

Kind regards,
Susan Flocken
ETUCE Director

---------------------------

Aux:
Organisations membres du CSEE
Membres du Comité permanent pour l’enseignement supérieur et la recherche du CSEE

Pour informations aux :

Membres du Comité du CSEE

Cher·e·s collègues,

Les 24 et 25 mai 2018, une réunion ministérielle sur l’avenir du Processus de Bologne pour
l’enseignement supérieur se tiendra à Paris et réunira les ministères et représentant·e·s de ministères

de 48 pays. Vous trouverez de plus amples informations sur le Processus de Bologne sur cette page:

http://ec.europa.eu/education/policy/higher-education/bologna-process_fr

En préparation de cette réunion ministérielle, à laquelle une délégation du CSEE prendra également part,

nous avons mené les travaux suivants :

Nous avons été impliqués dans l’élaboration du Communiqué de Paris qui sera entériné par les

ministres à Paris, et nous nous sommes assurés que le personnel universitaire tienne une place

prépondérante dans le texte ;

Nous allons présenter un rapport aux ministres, réalisé grâce à l’aide d’une équipe de rédaction

composée de membres du Comité permanent pour l’enseignement supérieur et la recherche du

CSEE. Vous trouverez ce rapport ici.

Aussi bien le rapport que l’appel (que vous trouverez ici) mettent en exergue les revendications

des syndicats de l’enseignement relatives à l’avenir du Processus de Bologne, telles que :

1. une meilleure protection des libertés académiques, considérées comme l’une des valeurs
fondamentales du processus de Bologne ;

2. l’importance d’accroître les investissements publics de base dans l’enseignement supérieur et

la recherche ;

3. la nécessité de garantir un environnement de travail collaboratif pour le personnel,
notamment une sécurité accrue de l’emploi et des conditions de travail ;

4. une meilleure reconnaissance de l’enseignement dans l’enseignement supérieur. 

Nous tiendrons, par ailleurs, une conférence de presse conjointe avec des syndicats de

l’enseignement français en amont de la Conférence ministérielle afin de donner plus de visibilité

aux revendications des syndicats à travers les médias. L’appel et le rapport seront publiés en

amont de la Conférence de Presse.

Nous vous prions de bien vouloir nous aider à donner plus de visibilité à nos travaux en amont du 23 mai,
en :

Faisant suivre notre appel ainsi que notre rapport aux responsables ministériels en charge de
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l’enseignement supérieur dans vos pays respectifs;

Publiant le rapport et l’appel sur vos sites web, le 23 mai 2018.

Nous vous remercions pour votre coopération.

Bien cordialement,
Susan Flocken
Directrice européenne du CSEE

ETUCE represents 132 Education Unions and 11 million teachers in 50 countries of Europe. ETUCE is a Social

Partner in education at the EU level and a European Trade Union Federation within ETUC, the European Trade

Union Confederation. ETUCE is the European Region of Education International, the global federation of education

trade unions.
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